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اخـبـار  بـرگـزیـده

حمله حداد به جبهه پایداری
رئیس شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی گفت: 
اجازه ندهیم جریان تحریف تحت پوشش ادبیات انقلابی، 
ذهنیت  نادرســتی از جبهــه انقلاب در اذهــان عمومی 
ایجــاد و انقلابی ها را در مســائل سیاســی فاقد عقلانیت 
و اخــلاق معرفی کنــد. غلامعلی حدادعادل در جلســه 
شــورای مرکزی ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی، به آغاز 
روند پیش ثبت نام کاندیداهای انتخابات دوازدهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی اشــاره کرد و گفت: موضع گیری 
بهنگام شــورای ائتلاف به عنوان اولین تشکیلات سیاسی 
که نخبگان و شایســتگان را برای این حضور دعوت کرد و 
فراخوان ثبت نام داد الگویی برای ســایر جریانات سیاسی 
اســت. وی با بیان وجوه متمایز اهمیت انتخابات مجلس 
نسبت به گذشــته، اظهار کرد: سه رکن اساسی عقلانیت، 
عدالت و معنویت که به عنــوان اصول انقلابی گری مورد 
توجه امــام راحل و رهبری انقلاب اســت نشــان دهنده 
تفاوت این انتخابات با دوره های گذشته محسوب می شود. 
رئیس شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اســلامی با اشاره 
به اینکه شــورای ائتلاف و نیروهــای جبهه انقلاب باید تا 
زمان انتخابات تمام تلاش خود را برای تبلیغ و ترویج این 
سه گانه به کار بگیرند، از بی اخلاقی های سیاسی با ادبیات 
انقلابی گــری انتقاد کرد و گفــت: نباید بگذاریم که جریان 
تحریف تحت پوشــش و ادبیات انقلابی، ذهنیت ســازی 
نادرســتی از جبهه انقلاب در اذهان عمومی مردم ایجاد 
کنــد و انقلابی ها را در مســائل سیاســی فاقد عقلانیت و 
اخــلاق معرفی کند و با ذبح مســائل کلان و ملی به پای 
منافع شــخصی و حزبی، رفتارهای سهم خواهانه از خود 

نشان دهد.

  خبری  از  حضور  تیم  روحانی در  انتخابات مجلس 
نیست

اصولگرایان به دنبال نامزدی 
چهره های اصلاح طلب

«وزرا و کارگــزاران روحانــی در انتخابــات مجلــس 
ثبت نام کردند»، گزارشــی بــود که دو رســانه اصولگرا 
هماهنگ بــا یکدیگر منتشــر کرده و مدعی شــدند تیم 
روحانی وارد رقابت انتخابات مجلس شــده اســت اما 
ساعتی نگذشت که تک تک اسامی ای که نامشان در این 
گزارش هــا بود، ثبت نام در انتخابــات مجلس را تکذیب 
کردنــد. در گزارشــی از قــول پیرمؤذن، نماینده اســبق 
مجلس ادعا شــد: آقایان پزشــکیان، مطهری، کواکبیان، 
حسین مرعشی، محسن هاشمی، مجید انصاری، طیب نیا، 
محجوب، پروانه مافی، زهرا ســاعی، محمدعلی وکیلی، 
طیبه سیاوشی، الیاس حضرتی، ســهیلا جلودارزاده و... 
تاکنون در پیش ثبت نام شــرکت کرده و بــرای انتخابات 
ثبت نام کرده اند. درادامه این ادعاها گفته شــد: از طیف 
اعتدالی هــا و نماینــدگان ادوار نیز طبــق صحبتی که با 
آقای واعظی مســئول دفتر آقای روحانی داشتم، ایشان 
از برنامه داشــتن و دغدغه داشــتن برای انتخابات سخن 
به میان آورد. از جمــع نزدیکان آقای روحانی نیز آقایان 
ربیعی، واعظی، نوبخت، آذری جهرمی، شریعتمداری و... 
ثبت نــام کرده اند. این در حالی اســت که آذری جهرمی، 
وزیر پیشــین ارتباطات، در کانال تلگرام خود خبر ثبت نام 
در انتخابات مجلس را تکذیب کرد. او به کنایه نوشــت 
که شــور انتخاباتی بــا عملیات روانی ایجاد نمی شــود. 
مرعشی، محسن هاشــمی و واعظی نیز ثبت نامی انجام 
نداده انــد. الیــاس حضرتی نیــز در مصاحبه بــا اعتماد 
حضور خود در انتخابات را تکذیب کرده است. در ادامه 
تکذیب ها مجید انصاری و طیبه سیاوشی هم ثبت نام در 

انتخابات مجلس را تکذیب کردند.

دستگیری شبکه خانواده بهایی 
توسط وزارت اطلاعات

وزارت اطلاعات در بیانیه ای از کشــف و دســتگیری 
شــبکه گســترده خانواده بهایی اخلالگر در حوزه دارو 
خبــر داد. در بخشــی از متن این اطلاعیه آمده اســت: 
«به دنبــال وصول گزارش هایی پیرامــون بروز اختلالات 
مرمــوزی در عرضه برخــی داروهای حیاتــی بیماران 
و تشــدید ناموجــه ایــن اختــلالات در مقاطــع خاص 
(همچــون دوره فراگیری ویروس کرونا در کشــور)، این 
وزارتخانه بررســی و ریشه یابی مســئله را در دستور کار 
خود قــرار داد. گرچه در مراحل اولیه تحقیقات، حضور 
و تأثیرگذاری منفی باندهای قاچاق و احتکار دارو کشف 
شــد و مورد پیگیری قرار گرفت، اما به موازات گســترش 
و عمق یافتن جســتارهای اطلاعاتــی ـ امنیتی، علاوه بر 
باندهای خلافکار و انگیزه های سودجویانه، سرنخ هایی 
از ارتباطات خارجی و قرائنی از دخالت برخی فرق ضالّه 
نیز در این عرصه کشــف گردید. تنها در یک نمونه، یکی 
از خانواده های بهایی در شــهر تهران با تملک آشــکار 
و پنهان ۲۰ داروخانه و ســه شــرکت لوازم آرایشــی و 
بهداشــتی و انبارهای متعدد غیرمجاز به ارتکاب انواع 
تخلفات و جرایم از قبیل قاچاق و احتکار دارو، تقلب در 
داروهای مسافرتی، پول شویی با شیوه های بسیار پیچیده 
و چندلایه و فرار مالیاتی پرداخته بود. تبانی با معدودی 
از پزشکان متخلف، برای تجویز داروهای موردنظرِ باند یا 
داروی بیش از حد نیاز بیماران یا الزام بیمار به تهیه دارو 
از داروخانه های خاص، از انــواع دیگر تخلفاتی بود که 
کشف شد و در مصادیق یافت شده، ماهانه ارقام نجومی 
به پزشــکان متخلف می پرداختنــد. در ادامه تحقیقات، 
علاوه بر موارد مزبور، تعــداد ۲۰ انبار مخفی متعلق به 
این خانواده حاوی داروهای قاچاق و احتکارشده و سایر 
اقلام بهداشــتی و آرایشی نیز شناسایی گردید. در ضربه 
وارده به باند فاســد مورد اشــاره، تعداد ۹ نفر از عوامل 
اصلی با حکم مرجع محترم قضائی بازداشــت شدند و 

۴۰ باب داروخانه و انبار توقیف شد».

معصومه معظمی: عصر روز یکشنبه ۲۲ مرداد خبر آمد دو نفر مسلح 
از در باب المهدی حرم شــاهچراغ قصد ورود به حرم را داشتند که 
با مقاومت و مواجهه نیروهای حفاظت از حرم مواجه شدند. منابع 
غیررسمی همان ساعت اولیه گفتند که تروریست ها پس از شلیک 
اولیه و مواجهه نیروهای امنیتی شــروع به تیراندازی رگباری کردند 
که منجر به شهادت یک نفر و جراحت چند نفر شده است. در نتیجه 
یک نفر از تروریســت ها بازداشت شده و نفر دوم از مهلکه گریخته 
است. تروریست هایی که به گفته مسئولان مربوطه، ایرانی نیستند و 
پس از گذشــت تنها چند ماه از عملیات تروریستی چهارم آبان سال 
گذشــته، با وجود اینکه عاملان این جنایت چندی پس از محاکمه 
اعدام شدند، دوباره درســت در همان مکان دست به تکرار واقعه 
قبل زدند. البته همان ســاعت اولیه داعش مسئولیت این عملیات 
تروریســتی را بر عهده گرفت؛ اقدامی که اعضای کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس در گفت وگو با «شرق» تکرار آن را 
درست در همان مکان قبلی توســط گروه تروریستی داعش دارای 
پیامی خاص دانســتند. برخی آن را قدرت نمایی تبلیغاتی داعش و 
برخی دیگر آن را به منزله انتقام گیری از اعدام چند نیروی آنها تلقی 
کردند که به گفته محمودوند ظاهرا قرار است با طرحی مقابله ای، 
تومار داعش در هم پیچیده شود. هرچند شهریار حیدری، نایب رئیس 
کمیسیون امنیت ملی هم تأکید کرد که وزیر کشور به عنوان رئیس 
شــورای امنیت کشور باید در این باره پاسخ گو باشد و طرح سؤال از 
ســردار وحیدی را ثبت کرده اســت.  اگرچه انتظار می رفت پس از 
حمله تروریســتی سال گذشته در شاهچراغ، یا حمله پیش از آن به 
مجلــس و حرم امام خمینی، نهادهای مربوطه توجه بیشــتری به 
مرزها داشته و آمدوشدهای مهاجران غیرقانونی کشورهای همسایه 
به داخل کشــور را کنترل کنند، اما ظاهرا نه تنها بر این آمدورفت ها 
نظــارت مطلوبی وجود نــدارد، بلکه بــه نظر می رســد در مرزها
 روی مهاجران غیرقانونی کشورهای همسایه نظارت کمتری نسبت 
به گذشــته وجود دارد و به گفته حشــمت االله فلاحت پیشه، رئیس 
کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم یک پنجم جمعیت افغانستان 
در کشــور ما حضور دارند. مسئله ای که در جای خود نیاز به تحلیل 
و بررسی بیشتری دارد و این اتفاق می تواند از نظر امنیتی برای کشور 

بحران آفرین باشد.
به منظور بررسی بیشتر علل تکرار حمله تروریستی به شاهچراغ 
از سوی گروه تروریســتی داعش با برخی اعضای کمیسیون امنیت 
ملی و کمیســیون امور داخلی کشــور در مجلس گفت وگو کردیم. 
مســئله ای که برخی کاربــران فضای مجازی را بر آن داشــته تا به 
اظهارنظرهای مختلف روی آورند. گروهی از این کاربران سعی دارند 
این حادثه تروریستی را به انتخابات ربط دهند و برخی می کوشند آن 
را خلل در امنیت لازم در زمان انتخابات بدانند و گروهی دیگر اظهار 
می کنند نهادهای مربوطه به جای اینکه متوجه تقویت امنیت کشور 

باشند، متوجه مسائل حاشیه ای شده اند.
سؤال  از  وزیر  کشور  به عنوان  رئیس شورای  امنیت  را  ثبت  کردم

کمیســیون  نایب رئیس  حیدری،  شــهریار 
امنیت ملی و سیاست خارجی در انتقاد به 
تکــرار حادثــه تروریســتی شــاهچراغ به 
«شــرق» گفت: «در حمله تروریستی سال 
گذشته به شاهچراغ عاملان آن بازداشت و 
انتخــاب دوبــاره حمله  اعــدام شــدند. 
تروریستی به شــاهچراغ با دو هدف انجام شــده است؛ اول اینکه 
داعــش بگوید ما هنوز در صحنه عملیــات ضد امنیتی و عملیاتی 

حضور داریم، دوم اینکه اعلام کنند ما دنبال گرفتن انتقام هستیم».
نماینده مردم گیلانغرب، قصر شــیرین و سرپل ذهاب در مجلس 

یازدهــم ادامــه داد: «این دو بحث را باید کامــلا تفکیک کنیم، یک 
بخش آن جریان ترور و تروریســت اســت که کارشان از نظر ملت، 
حاکمیت و از نظر بین الملل محکوم است. بحث دوم تقویت جریان 
تأمین امنیت است که به مسئولان امنیت در داخل کشور برمی گردد 
و وزارت کشــور به عنوان متولی نظم و امنیت کشور، مسئول امنیت 
داخلی اســت و باید تدابیر لازم در این باره از قبل طراحی می شد تا 
شاهد تکرار حمله تروریستی در شاهچراغ نباشیم که دو نفر مسلح 

سازما ن یافته حرکت کنند و در همان محل قبل عملیات کنند».
او تأکید کرد: «مســئولان امنیتی مربوطه خصوصا وزیر کشــور 

به عنوان متولی امر باید در این باره پاسخ گو باشند».
حیدری تأکید کرد: «از آنجایی که وزیر کشور رئیس شورای امنیت 
کشــور اســت و چندین نهاد و ســازمان مرتبط با این مباحث عضو 
شورای امنیت هستند؛ باید موضوع مدیریت می  شد تا ضمن اشراف 
به تحرکات آنها، قبل از اقدام عملیاتی دوباره، ظرف چند ماه در یک 

مکان و از یک نقطه، جلوی این اقدام گرفته شود».
نایب رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
در پاســخ به اینکه آیا دلیل و پیام خاصی دارد که تروریست ها برای 
دومین بار شاهچراغ را برای حمله تروریستی انتخاب کردند؟ گفت: 
«داعشی ها با شعار انتقام کشته شدگان و اعدامی های خود این اقدام 
تروریســتی را انجام داده اند تا بگویند ما همچنان هستیم و به قصد 
احیای خود و به رخ کشــیدن حضورشان که بگویند ما یک بار در این 
نقطه عملیــات انجام دادیم و مجدد توان اقدام عملیاتی در همان 
نقطه را داریم، همان شاهچراغ را انتخاب کردند. این پیامی است که 

هم از نظر روانی و هم سیاسی حائز اهمیت است».
او همچنین ادامه داد: «ضمن محکوم کردن این حادثه تروریستی 
مســئولان باید در این باره پاسخ گو باشــند و امروز در این باره از وزیر 
کشــور ســؤال خود را ثبت کردم و وزیر کشــور بایــد در این باره به 

کمیسیون امنیت ملی و صحن پاسخ گو باشد».
دلیل  اســتیضاح  وزیر کشــور ســوءمدیریت در نوع نگاه  امنیت 

داخلی  است
احمد علیرضابیگی، عضو کمیســیون امور 
داخلی کشور و شــوراها هم در این باره به 
«شرق» گفت: «نمی توان گفت که در کشور 
باگ امنیتی وجود دارد، کشــور ما به دلیل 
مرزهای پهناوری که دارد و رفت وآمدهای 
بی ضابطه مهاجرین، همــواره در معرض 
چنین تهدیدهایی اســت که باید مراقب باشــیم». او ادامه داد: «با 
تکرار جنایت سال گذشته در شاهچراغ، باید بررسی شود که این گروه 
تروریستی در شیراز دنبال چه چیزی است؟ عملیات تروریستی سال 
گذشته شیراز در پاسخ به حوادث زاهدان بود و طبق گزارش وزارت 
کشــور این طور وانمود شــد که گروهی به کلانتــری زاهدان حمله 
کرده اند و اتفاقات نامناسبی در آنجا رخ داده و نیروهای ضد انقلاب 
خودنمایــی کرده اند. البته این قصور و کوتاهی شــامل کمیســیون 
امنیت ملی و کمیسیون امور داخلی مجلس هم بود و باید فعالانه 
در ایــن باره عمل می کردند که نکردنــد. در نهایت مقام رهبری به 
موضوع ورود کردند و امام جمعه تهران را برای بررســی دقیق به 
زاهدان فرستادند».  این عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 
تصریــح کرد: «امام جمعه تهران به عنــوان یک مصلح وقتی وارد 
زاهدان شد دید که مقامات دچار خطا شده و گزارش های نادرست 
داده اند و افرادی که بازداشت شده اند بی گناه هستند. باید به کسانی 
که کشــته شــده یا مجروح شــده اند غرامــت پرداخت شــود و از 
خانواده هایشــان دلجویی شــود و مقامات خاطی هم برکنار شوند. 
همه این اتفاقات افتاد اما مســئولان اجرائی می توانســتند در زمان 

مناسب تری درباره واقعه چابهار ورود می کردند تا خیلی از اتفاقات 
رخ نمــی داد و هرگز داعش با هــدف برانگیختن یک نزاع مذهبی، 
اقدام به حمله تروریســتی به شــیراز نمی کرد. امــا به موقع درباره 
حادثــه چابهــار ورود نکردیم و این مســئله چالش برانگیز شــد و 
پیامدهای سیاسی و امنیتی ایجاد کرد». بیگی تأکید کرد: «چون کشور 
ما در معرض تهدیدات مختلف اســت از همین بستر ها برای ایجاد 
ناامنی در کشور اســتفاده می شود و اتفاقات زاهدان پیش می آید و 
زاهدان به شیراز کشیده می شود. لذا همه این اتفاقات به سوء مدیریت 

در امور داخلی کشور برمی گردد».
 نماینــده مردم تبریز در مجلس تأکید کــرد: «ما از زمان حوادث 
زاهدان دنبال اســتیضاح وزیر کشــور بودیم و دلیل اصلی ما همین 
سوءمدیریت های داخلی بود اما متأسفانه این استیضاح به نامه ای 
کــه معاون وزیر کشــور نوشــته تنزل پیــدا کرد. اما دلیــل ما برای 
استیضاح وزیر کشور، همان نگاه امنیتی است که درباره موضوعات 
امنیت داخلی دارد و منجر به همین اتفاقات از چابهار تا شیراز شده 

است».
این نماینده چند دوره مجلس در پاســخ به این ســؤال که چرا 
حمله تروریســتی به شــاهچراغ تکرار شده اســت و آیا این اتفاق 
پیام خاصی دارد؟ گفت: «احتمالا ما در شــیراز دارای بستر مناسب 
این گونــه تحرکات هســتیم که در ســایر شــهرها وجود نــدارد و 
شــرایطی وجود دارد که امکان زیســت این گونه عملیات ها را برای 
تروریست های داعش فراهم کرده است. اما تکرار این اتفاق از سوی 
گروه تروریســتی داعــش حتما این پیام را مخابــره می کند که آنها 
به دنبال توسعه تنش های مذهبی در کشور ما هستند و اگر به سرعت 
برای این موضوع چاره اندیشــی نشود، حتما توسعه خواهد  یافت و 

می تواند پیامدهای ناگواری به همراه داشته باشد».
 اصلاح  پروتکل های  امنیتی  ضروری  است

جلیــل  بیگــی،  و  حیــدری  بــر  عــلاوه 
رحیمی جهان آبادی، عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس نیز درباره 
تکــرار حادثــه تروریســتی شــاهچراغ به 
«شرق» گفت: «باید بپذیریم که در جهان و 
منطقــه خاورمیانه دچار ویروســی به نام 
افراط گرایــی شــده ایم. افراط گرایــی کــور و مذهبی را متأســفانه 
سرویس های امنیتی خارج از کشور به سمت تقابل با مردم و نظام 

هدایت می کنند».
او ادامــه داد: «دربــاره حوادث تروریســتی در حــرم امام رضا، 
شــاهچراغ و تکرار آن در شاهچراغ چند نکته از نظر آسیب شناسی 
مهم اســت؛ اول اینکه ما باید در قبال مســئله تروریسم و فعالیت 
داعش، پروتکل های امنیتی خــود را در مکان های عمومی اصلاح 
کنیم. کما اینکه حمله تروریستی به مجلس هم اتفاق افتاد که این 
پروتکل ها اصلاح شــد و این اصلاح پروتکل هــای امنیتی ضروری 
اســت». رحیمی جهان آبــادی ادامــه داد: «نکتــه دوم اینکه باید 
اجماعی کلــی در فضای افکار عمومی جامعه علیه تروریســت و 
خشونت و افراط گرایی ایجاد کنیم که همه بدانند هیچ کسی در این 

کشور خواستار خشونت و رفتارهای این چنینی نیست».
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی تصریح کرد: 
«ضمن اینکه اقدام نهادهای امنیتی قابل تقدیر است که تروریست 
شــاهچراغ را مهار کردند تا با آن حجم از سلاح و مهمات به صف 
نمازگزاران نرسند، مسئولان سیاسی و امنیتی باید گزارش کار بدهند 
کــه این حفره بــه چه دلیل رخ می دهد که باعث آســیب به مردم 
می شــود؟». نماینده مردم تایبــاد، باخرز و تربت جــام در مجلس 
یازدهــم همچنین ادامه داد: «در جنگ امنیتی بین تروریســت ها و 

دولت ها، معمولا دولت ها آسیب پذیرترند؛ چرا که نمی دانند در چه 
زمانی و در چه مکانی و توسط چه کسانی مورد حمله قرار می گیرند 

و اساس قدرت گروه های تروریستی همین اصل غافلگیری است».
او در پاســخ به اینکه چرا باز شــاهچراغ مورد حمله قرار گرفته 
اســت؟ گفت: «داعــش دنبــال قدرت نمایــی و انتقام گرفتن برای 
اعدام چند عضو خود بود. اینکه چرا باز شــاهچراغ برای این حمله 
تروریستی انتخاب شده، ممکن است وضعیت امنیت آنجا ضعیف 
باشــد و باید این موضوع آسیب شناسی شود». این عضو کمیسیون 
امنیت ملی مجلس با تأکید بر اینکه این اتفاقات امنیت کشــور ما را 
تهدید نمی کند، تصریح کرد: «ما از کشورهای امن خاورمیانه هستیم 
اما به همان اندازه که امنیت داریم، دشــمنی ها علیه ما زیاد است. 
ما بیشــترین نقش را در ســرکوب داعش و فروپاشی دولت داعش 
داشــتیم و آنها این واقعیت را فراموش نمی کنند. پس این اتفاقات 
ناشی از ضعف امنیت ما نیســت  بلکه نتیجه دشمنی های فراوان 

علیه ماست».
ورود   بی ضابطه   مهاجران   کشورهای همسایه مخل  امنیت  است
مرتضی محمودوند، عضو دیگر کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس نیز 
در گفت وگو با «شــرق» حضور بی ضابطه 
مهاجران غیرقانونی کشورهای همسایه در 
کشــور را عامــل اصلــی تکــرار حوادث 
تروریستی دانست و گفت: «در اولین حمله 
تروریستی به شــاهچراغ من یکی از اعضای کمیسیون امنیت ملی 
بودم که برای بررســی میدانی به شــیراز رفتــم و صحنه را  ارزیابی 
کردم. موضوعی که امروز از اهمیت بالایی برخوردار است اما به آن 
توجه نمی شود، ورود مهاجران غیرقانونی کشورهای همسایه است 
که بدون ضابطه و به طور سرســام آور به کشور وارد شده و البته به 
سمت شیراز رفته اند؛ بنابراین باید خیلی سریع و نظام مند این مقوله 

حل وفصل شود».
او افزود: «وقتی یک مهاجر از کشــورهای همســایه وارد کشور 
می شود، باید همه چارچوب های امنیتی و قانونی در قبال او انجام 
شــود و پیشینه و مشــخصات و همه مســائل امنیتی در قبال او و 
خانواده اش رعایت شــود. در این صــورت یکی از معضلات اصلی 
کشور از جمله شــیراز در خصوص سرازیر شدن مهاجران خارجی و 

مباحث امنیتی آنها تا حدی حل می شود».
نماینــده مردم خرم آباد درمجلس یازدهم با تأکید بر اینکه نباید 
زحمات نیروهای امنیتی نادیده گرفته شود، اظهار کرد: «اگر چه این 
حادثه دردناک اســت  اما نباید زحمات نهادهــای امنیتی را نادیده 
گرفت؛ چرا که تعداد بســیار بالایی از این حملات تروریستی سلفی 
تکفیــری را خنثی می کنند که گاهی برخی از این عملیات ها را فقط 

در قالب یک خبر کوتاه اعلام می کنند».
محمودوند در عین حال تأکید کرد که یکی از محورهای جلســه 
عصر روز دوشــنبه کمیســیون امنیت ملی همیــن موضوع حمله 
تروریســتی به شــاهچراغ اســت و پیگیر ماجرا و پاســخ  نهادهای 

مربوطه در این باره خواهیم بود.
این عضو کمیســیون امنیت ملی در مجلــس، هدف داعش از 
تکرار حادثه تروریســتی در شاهچراغ را مانور تبلیغاتی آنها دانست 
که نشــان  دهند توانســته اند دوباره در آن نقطه عملیات تروریستی 

انجام دهند.
او تأکید کرد: «به زودی طرح برخورد و ضربه زدن به این گروه های 
شــیطانی را به طور جدی پیگیــری می کنیم تا متوجه شــوند مثل 
ماجرای حلب و نوبو زهرا و دیرالزور ســوریه که کمرشان شکست، 

دوباره متوجه شوند با چه کسانی طرف هستند».

وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران با بیان اینکه هیچ وقت از مســیر دیپلماسی 
و مذاکــره فاصله نگرفتیم، تصریــح کرد: هیچ گاه دنبال یک توافــق موقت یا توافق کم در 
مقابل کم نبوده ایم و نخواهیم بود. حسین امیرعبداللهیان درباره تبادل زندانیان و آزادشدن 
دارایی های بلوکه شــده ایران در کره جنوبی و کندشدن روند انتقال دارایی های ما در بانکی 
در عراق گفت: همواره گفته ایم هیچ گاه از مســیر دیپلماســی و مذاکره فاصله نگرفتیم. از 
ابتــدای کار دولت، تصمیم آقای رئیس جمهور بر این شــد که ما در دو مســیر بی اثرکردن 
تحریم ها و تلاش از مســیر دیپلماســی برای لغو تحریم های یک جانبه و غیرعادلانه آمریکا 
اقدام کنیم. آن بخشــی که مربوط بــه تلاش برای بی اثرکردن تحریم هاســت، به محتوای 
برجــام برمی گردد. وی گفــت:  در برجام توافقی انجام شــده و بخش هایی از توافق حتما 
نقطه قوت مذاکرات و جمع بندی بوده اســت، ولی در عین حال به دلیل مجموعه شــرایط 
مذاکراتــی و پیگیری هایی که انجام شــده، همکاران من در گذشــته مذاکره کردند و به هر 
حال آنها آن مقداری که می توانســتند در میز مذاکره به دست بیاورند تلاش کردند، ولی در 
بخش های این مذاکره، مذاکره یک طرف با چند طرف بوده و در ادامه نیز هســت. بالاخره 

طرف مقابل هم در یک توافق ایده ها و طرح هایی دارد.
رئیس دســتگاه دیپلماســی ادامه داد: یکی از بحث هایی کــه در برجام وجود دارد این 
اســت که بر مبنای متن چنــدده صفحه ای برجام، حتی اگر برجــام به صورت کامل خوب 
کار کند، نمی تواند دلار را تاچ کند. حتما ما در هر نقطه ای از پیشــرفت بازگشت طرف ها به 
تعهداتشــان در برجام قرار بگیریم، باید بدانیم که تاچ نشــدن دلار یک بخش آن با استفاده 
از ارزهــای ملی و مکانیســم هایی که در قالب برخی ائتلاف هــای چندجانبه پیش می رود 
حل وفصل می شــود و بخش دیگر را باید در مســیر تلاش بــرای بی اثرکردن تحریم ها و در 

چارچوب این سیاست دنبال کنیم.
 دنبال یک توافق موقت یا توافق کم در مقابل کم نبوده ایم و نخواهیم بود

وزیر خارجه درباره مذاکره و دیپلماســی نیز بیان کرد: ماه هاســت گفت وگوها، مذاکرات 
و تبادل پیام های غیرمســتقیم با طرف آمریکایی را روی میز داریم. در این مسیر مایلم تأکید 
کنم مــا هیچ گاه دنبال یک توافق موقــت یا توافق کم در مقابل کــم نبوده ایم و نخواهیم 
بود. مســئله زندانیان یک موضوع کاملا انسانی اســت، ما هیچ ارتباطی بین موضوع تبادل 
زندانیان به عنوان یک بحث انســانی و پرونده با مسئله آزادسازی اموال و دارایی های خود 
نزد بانک های خارجی قائل نیســتیم. وی اضافه کرد: در توافق و صورت جلسه تنظیم شده 
بین ما و طرف آمریکایی با وساطت کشور ثالث، یک صورت جلسه ای درخصوص چگونگی 
تبــادل زندانیان به عنوان یک موضوع انســانی داریم و صورت جلســه جدا و دیگری داریم 

به عنوان مطالبه حقمان در آزادسازی اموال بلوکه شده ایران نزد برخی از بانک ها.
اقدامات صورت گرفته در دولت رئیسی در  راستای آزادسازی دارایی های بلوکه شده

رئیس دستگاه دیپلماسی همچنین در تشریح اقدامات صورت گرفته در دولت سیزدهم 
در ۲۳ ماه گذشته در اخذ مطالبات و انجام عملیاتی بانکی بیان کرد: وقتی در دولت کار را 
شروع کردیم، اولین بحرانی که با آن مواجه بودیم واردات واکسن کرونا برای مردم عزیزمان 

بود. به ما گفته شد به دلیل اینکه مسئله FATF در ایران حل نشده، امکان حتی جابه جایی 
یک یوور در سیســتم مالی و بانکی با هر مکانیســمی وجود نخواهد داشــت. خوشبختانه 
دولت موفق شــد و همکاران من در وزارت بهداشت، هلال احمر و در دستگاه دیپلماسی و 
بانک مرکزی همگی تلاش کردند و توانستیم فراتر از نیاز خود واکسن را وارد کنیم و با یک و 
دو دهم میلیارد یورو عملیات بانکی پرداخت این مبلغ را بدون هیچ مشــکلی انجام دهیم. 
البته مشــکل های زیادی در مســیر بود ولی به لطف خدا این مرحله را پشت سر گذاشتیم. 
امیرعبداللهیان گفت: گام دوم در آزادسازی اموال بلوکه شده ایران نزد انگلیس بود، از قبل 
از پیروزی انقلاب به خاطر خریدهای تسلیحاتی، مبلغی در یکی از بانک های بریتانیا متعلق 
به ایران بلوکه شــده بود. ما با احتساب سود آن مبلغ، توانستیم ۳۹۰ میلیون پوند از دولت 
انگلیس دریافت کنیم. این پول کاملا از مسیر رسمی بانکی در شرایط تحریم های سخت به 
دســت ما رسید. توافق کردیم برای هر مصرفی که نیاز داریم، از این پول استفاده کنیم و در 
نهایت در توافق ما ذکر شــد که ایران می تواند کالاهای غیرتحریمی را وارد کند. حساسیت 
آنها روی کالاهای دومنظوره بود که بحث دیگری اســت. به هر حال این پول به دســت ما 

رسید و پس از دریافت آن توانستیم، اعلام کنیم این اتفاق رخ داده است.
توافق این است که هر کالای غیرتحریمی که مایلیم و نیاز داریم از مسیر دارایی های خود 

دریافت کنیم
وزیر امور خارجه ادامه داد: در مســئله اخیر شــاهدیم در پنجشــنبه گذشــته اموال و 
دارایی های ما نزد بانک های کره جنوبی به یک بانک اروپایی منتقل شــد. در توافق اولیه ای 
که وجود داشت، به دلیل اینکه انتقال حدود شش میلیارد دلار دارایی توسط بانک مرکزی 
کره جنوبی بر مبنای نظرات کارشناســی یک شــوک مالی به سیستم مالی کره وارد می کرد، 
قرار بود این میزان ظرف چند مرحله منتقل شود، ولی توافق شد که این دارایی ها جز بخش 
محدودی که برای بازماندن حساب نزد بانک های کره که با آن کار داریم، باقی خواهد ماند، 
بقیــه به صورت یکجــا به بانک اروپایی مورد نظر منتقل شــد. وزیر خارجه گفت: وون کره 
جنوبی باید تبدیل به یورو شــود و تبدیل ایــن مبلغ به یورو یک روزه نخواهد بود و یک روند 
چندروزه و حداکثر چند هفته را پیش بینی کردیم و بعد از اینکه کل این دارایی به یورو تبدیل 
شد، به بانک یکی از کشورهای منطقه که ما در آنجا حساب داریم، منتقل می شود، حسابی 
که بتوانیم با قید اقلام غیرتحریمی از آن استفاده کنیم که این هم یکی از رفتارهای ظالمانه 
و غیرعادلانه طرف مقابل اســت. ولی فعلا توافق ما این است که هر کالای غیرتحریمی که 
مایل هســتیم و نیاز داریم، بتوانیم از مســیر دارایی های خود دریافت کنیم. امیرعبداللهیان 
خاطرنشان کرد: متأســفانه طرف های آمریکایی در مواضعشان گاهی اوقات رفتاری انجام 

می دهند که با واقعیات صحنه متفاوت است.
آمریکا  هیچ طلبکاری ای  نمی  تواند بکند

وزیر امور خارجه درباره اعلام خبر آزادســازی اموال ایران توسط رسانه های غربی گفت: 
پول های ما که در کره جنوبی بلوکه شــده با دستور ظالمانه آمریکا در پیگیری ها با مقامات 
کره جنوبی زمانی مطالبه پول را می کردیم می گفتند ما مشکلی نداریم و طرف ثالث اجازه 

این کار را نمی دهد. در چند هفته در این حوزه فراز و نشیب هایی را داشتیم ولی ما در زمانی 
می توانســتیم خبر را اعلام کنیم که مطمئن باشیم نقل و انتقال این وجه انجام شده است. 
وقتی عازم سفر پاکستان بودم از طرف ثالثی پیام دریافت کردم که آمریکا پیامی داده که در 
توافق جدی هستیم و اگر تأخیری ایجاد شده، به خاطر مسئله فنی است و ملاحظه سیاسی 
در این رابطه وجود ندارد. ما باید کاری که انجام شده را اطلاع رسانی کنیم. ضمن اینکه این 

موضوع حساسیت های زیادی دارد.
انتشار بخشی از یک سند دارای طبقه بندی مذاکراتی برای ما مشکل ایجاد کرد

وی ادامه داد: ما در مرحله ای از مذاکرات به توافق خیلی نزدیک شــدیم، ولی انتشــار 
بخشی از یک سند دارای طبقه بندی مذاکراتی برای ما مشکل ایجاد کرد. لذا از نظر ما آنچه 
مهم تر از همه چیز اســت به نتیجه رسیدن کاری اســت که انجام می شود .رئیس دستگاه 
دیپلماسی گفت: بحث انتقال اموال کار بزرگی است که در دولت آقای رئیسی با کمک همه 
بخش ها انجام شده و از طرف های ثالث تشکر می کنیم. آمریکا هیچ طلبکاری ای نمی  تواند 
بکند، مــا مطالبه داریم که به چه دلیلی دارایی های ملت ایــران به خاطر نظر یک طرف و 
یک رفتار یک جانبه گرایانه بلوکه شــود. اگر امروز مبلغی آزاد شود و به حساب مورد نظر ما 
واریز می شود، حق ماست. اینکه آمریکا بگوید چون ایران کشور همسایه خود عراق را اذیت 
می کرد، تصمیم گرفتیم که بخشی از پول ها در عراق آزاد شود، حرف کاملا نادرستی است.

ایران در مسیر بازگشت همه طرف ها  به  برجام است
وی گفت: اینکه ایران در مســیر پیگیری دیپلماســی برای لغو تحریم ها و بازگشت همه 
طرف ها به برجام است، بله هست، این مسیری است که دنبال می کنیم و امیدواریم زمانی 

که به نقطه نهایی کار می رسیم اطلاع رسانی داشته باشیم.
سفیر  ایران به همراه من به ریاض می رود

وی در پاســخ به ســؤال خبرنگار فارس درباره زمان دقیق سفرش به ریاض و در پاسخ 
به ســؤالی درباره طولانی شدن استقرار سفرای ایران و عربســتان در پایتخت ها گفت: طی 
روزهای آینده ســفرا مســتقر می شوند و ســفیر ما در ســفر من در روزهای آینده به محل 
مأموریت می رود و ســفیر عربســتان هم به زودی به ایران می آید. وزیر خارجه در پاسخ به 
سؤالی درباره نشست آتی شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی و برنامه ایران برای 
ادامــه مذاکرات برجامی نیز ابراز امیدواری کرد که در مســیر نگاه فنی آژانس به همکاری 
ادامه دهد و با نقشــی که گروســی برای حل وفصل مســائل ایفا می کند به نقطه مطلوب 

خود برسیم.
میدان نفتی و گازی آرش

وزیر خارجه درباره حوزه نفتی و گازی آرش نیز گفت: در این رابطه دو بار با وزیر خارجه 
کویت گفت وگو کردم و با هم توافق داریم که موضوع حقوقی اســت و موضوعی نیســت 
که در رســانه ها کســی بخواهد درباره آن جنجال ایجاد کند. از مســیر فنی و حقوقی باید 
اقدامات صورت بگیرد. این موضوع از مســیر دیپلماســی و مذاکره حقوقی و نه از مســیر 
جنجال رسانه ای باید پیگیری شود. برای ما مهم است سر سوزنی از منابع ما از دست نرود.

امیرعبداللهیان: تبادل پیام  با آمریکا  در  حال انجام  است

«شرق» در گفت وگو با نمایندگان مجلس  تکرار  حادثه تروریستی در حرم مطهر شاهچراغ (ع) را  بررسی کرد

از فقدان نظارت مطلوب مرزی تا ضرورت تقویت توان امنیتی


